
 جدیدترین فیلم کیانوش عیاری سرانجام 
کران، روی پرده  پس از چندماه وعده برای ا
رفته و سینماها از چهارشنبه ۱۵ آذرماه میزبان 
تازه ترین فیلم این کارگردان شده اند؛ فیلمی 
کاناپه« توقیفی ساخته  ۶ سال پس از » که 
شده است. این فیلم که با بازی رضا عطاران، 
پژمان جمشیدی و ریما رامین فر و تعدادی 
بازیگر تازه وارد به سینما، روی پرده رفته در 
این یک هفته با بازخوردهای متفاوتی همراه 
بوده است. بسیاری از مخاطبان به انگیزه 
دیدن یک فیلم کمدی به تماشای این فیلم 
کید دارد »ویلای  می روند در حالی که عیاری تا
ساحلی« کمدی نیست. عیاری در گفت وگویی 
با »ایسنا« از دلایل ساخت فیلمی با حال و 
هوای طنز سخن گفت و اینکه چطور شد پس از 
»کاناپه«، سراغ ساخت »ویلای ساحلی« رفت. 
او همانند بسیاری دیگر از مواقع پاسخگوی 
هر سوال و انتقادی است و معمولا هم صریح 
اظهارنظر می کند، اما کسانی که این فیلمساز 
را از نزدیک می شناسند، به خوبی می دانند که 
ممکن است در پسِ هر جمله او معنایی دیگر 
را هم پیدا کنند. عیاری که پیش تر در کارنامه 
کاری خود سابقه ساخت فیلم طنز داشته، در 
ابتدای این مصاحبه در پاسخ به اینکه چه شد 
کاناپه« سراغ ساخت  بعد از »خانه پدری« و »
فیلمی همچون »ویلای ساحلی« رفته و آیا با 
موج کمدی سازی سال های اخیر سینما همراه 
شده است؟ با قاطعیت پاسخ داد: »پول«. وی 

گفت: مهم ترین دلیلم برای ساخت این فیلم، 
پول بود چون می خواهم پروژه دیگری را شروع 
کنم که تهیه کننده آن خودم هستم و به پول 
احتیاج دارم. عیاری درباره ایده اولیه »ویلای 
که قصه را  کرد  ساحلی« به این نکته اشاره 
برمبنای بازیگرانش طراحی کرده و بیان داشت: 
وقتی دنبال ساخت فیلمی باشی که در آن رضا 
عطاران و پژمان جمشیدی بازی کنند باید به 
سناریویی برسی که بتوانی از آن ها استفاده 
کنی.  من هم به دنبال ساخت فیلمی بودم که 
این بازیگران در آن بازی کنند. در عین حال به 
هیچ عنوان حاضر نبودم به خاطر پول، یک 
فیلم مبتذل بسازم و معتقدم »ویلای ساحلی« 
اصلا مبتذل نیست. درواقع مفاهیمی مثل 
»خیانت در امانت«  در ذهنم بود که فکر کردم 

می تواند مَحمل خوبی برای یک فیلم باشد.
  آیا همیشه باید فیلم  تلخ بسازم!؟

 وی درباره بازخوردهایی که در این مدت 
عمده  داد:  ادامه  گرفته،  مخاطبانش  از 
بازخوردها خوب بوده اما انتقادهایی هم 
شنیده ام که بیشتر به این دلیل بود که توقع 
داشتند من در همان سبک »خانه پدری« 
به جایی  توقع  این  به نظرم  و  بسازم  فیلم 
باید  من  آیا  که  است  این  پرسشم  نیست. 
مدام فیلم های تلخ بسازم؟ گاهی کارگردانی 
ح  مثل من هم دوست دارد یک فیلم مفر
گر به خاطر پول هم نباشد،  بسازد، یعنی حتی ا
به خاطر روح و روان خودش، شاید بخواهد 

، روح  گر یک فیلمساز چنین فیلمی بسازد. ا
و روان خود را درنظر بگیرد، حس او به عده 
کثیری منتقل می شود و در نتیجه یک جمع 
میلیونی حال و احوال بهتری پیدا می کنند. 
سانسور  چقدر  اینکه  به  پاسخ  در  عیاری 
فیلم های قبلی اش، او را به ساخت فیلمی 
کشانده  در حال و هوای »ویلای ساحلی« 
است، گفت: قطعا بی تاثیر نبوده، چون تمام 
دوران فیلمسازی من با سانسور و به تبع آن 
خودسانسوری مواجه بوده است. به ویژه 
آخرین فیلم های من یعنی »خانه پدری« و 
»کاناپه« که به شدت با سانسور مواجه شدند 
و مرا به غیر از آزرده خاطرکردن، به لحاظ مالی 
هم در شرایطی سخت قرار دادند. بنابراین 
برای فیلم جدیدم ترجیح می دادم یک فیلم 
بدون مشکل بسازم ضمن اینکه می خواستم 
فیلمم پولساز هم باشد. عیاری درباره اینکه آیا 
»ویلای ساحلی« با مشکل ممیزی و سانسور 
برخورد نکرد، بیان کرد:  مشکل چندانی پیدا 
ح شد.  نکردم و فقط چند مورد ناچیز مطر
کیدش بر  کارگردان »ویلای ساحلی« درباره تا
دو جنبه پولسازبودن و دورشدن از جریان 
سانسور در فیلم جدیدش و بازخورد مخاطب 
اظهارکرد:  هر کدام از این دو وجه می تواند برای 
گر  منصف قابل پذیرش باشد. من  یک تماشا
هم آدمیزادی هستم که تحت تاثیر ممیزی 
زیاد آزرده خاطر می شوم و ممکن است در 
جایی از کارم تغییر مسیر مختصری بدهم، 

البته نه به این معنا که فیلمسازی خود را عوض 
کنم بلکه به دلیل مصلحت، فیلم دیگری را 
ساختم. عیاری در پاسخ به اینکه آیا »ویلای 
کنش به آنچه  ساحلی« را باید نوعی قهر یا وا
خ داده دانست؟  درباره فیلم های دیگرش ر
کنش؛ بلکه یک  افزود: نه قهر است و نه وا
انتخاب مصلحت آمیز است. این کارگردان که 
از جهاتی به نظر می رسد فیلمش را همراستا 
کمدی در سنیما  با حکمفرمانی فیلم های 
پیش برده، توضیح داد که با توجه به اهدافش 
کتورها  سناریو و داستان، یکی از مهمترین فا
در ساخت فیلم جدیدش بوده تا از آن یک اثر 
مفرح به وجود آید. او در این زمینه و نیز درباره 
اینکه آیا بازهم در این فضا فیلم می سازد؟ 
گفت: ترجیح می دهم هرچه می سازم به دور 
از ابتذال باشد؛ چون ابتذال در هر زمینه ای 
کید می کنم  از زندگی محکوم است. البته تا
»ویلای ساحلی« یک فیلم کمدی نیست و در 
نهایت فقط می توانم بگویم یک فیلم شیرین 
ح  که داستانی مفر است؛ یک فیلم قصه گو 
را تعریف می کند. او که در این مدت همراه 
مردم هم فیلم را تماشا کرده، درباره اینکه آیا 
از خروجی نهایی فیلم و نیز کارگردانی خودش 
کرد: یک روز پیش از  راضی است؟ تصریح 
حرکت به سمت شهر نور )محل فیلمبرداری( 
وقتی فیلمنامه را به 2 نفر دیگر از همکارانم 
که  کردم  که بخوانند، اطمینان پیدا  دادم 
فیلمبرداری به بیش از ۱۸۰ دقیقه می رسد؛ 
 » به همین دلیل در طول مسیر به سمت »نور
در  و  خواندم  را  سناریو  دیگر  یکبار  خودم 
همانجا شروع به حذف بسیاری از صحنه های 
فیلم کردم که از قضا صحنه های بامزه ای هم 
بودند ولی باید این کار انجام می شد چون 
قصد داشتم آن را به یک فیلم ۱۰۰ دقیقه ای 
برسانم. این حذفیات در طول فیلمبرداری 
هم ادامه داشت اما بعد از پایان کار متوجه 
شدم بازهم حدود 2۰۰ دقیقه فیلمبرداری 
کرده ایم. از آنجا که فیلمنامه هایم را خودم 
می نویسم که معمولا هم طولانی می شوند، 
در حین مونتاژ فیلم را کوتاه می کنم و این کار 
گاهی ممکن است آسیب زننده باشد. به جز 
کسالتی در  این مورد، در »ویلای ساحلی« 
میانه  کار پیدا کردم که بابت آن، فیلمبرداری 
این  می کنم  فکر  و  شد  متوقف  هفته  یک 
ریزبینی های  و  پیگیری ها  من،  روی  وقفه 
گر  همیشگی ام تاثیر منفی گذاشت و شاید ا
فرصت بیشتری داشتم، نسخه بهتری از فیلم 

در می آمد و معایب آن کمتر می شد.
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 مهدی ثریا درگذشت
 مهدی ثریا، جامعه شناس و مترجم، در 
حجت پناه  هوشنگ  درگذشت.  سالگی   ۹۵
گردان او به »ایسنا« گفت: استاد »ثریا«  از شا
به علت کهولت سن از دنیا رفت. مراسم تدفین 
کسپاری او روز چهارشنبه، 22 آذرماه  و خا
ج برگزار  شد.  در آرامستان بهشت سکینه کر
سیدمهدی ثریا، جامعه شناس متولد سال ۱۳۰۷ 
بود. »جوامع سنتی و تغییرات فنی«، »جمعیت 
؛ پیروی  از دیدگاه انسان شناسی«، »استاد پیر
از راه دل: لائوتزو«، »ذهنی که خود را بازیافت«، 
باطن(«،  )چشم  دیگر  »شعوری  »تغذیه«، 
»شخصیت در فرهنگ«، »در سراچه ترکیب«، 
کره«، »خرد و فرزانگی«،  »روش بحث و مذا
»تولد و مرگ معنی«، »فلسفه تائو )ترکیب علم و 
هنر و بلاغت برای نیل به معنویت(«، »انسان در 
جست وجوی خویشتن«، »راهنمای مناظره«، 
»روان شناسی  و  وجودی«  »روان شناسی 

گاهی« از جمله کتاب های او هستند. خودآ

علی اکبر صادقی سوژه »رخ« شد
برداشتی  که  خ«  »ر مستند  فیلم  ساخت 
کبر صادقی هنرمند  از زندگی حرفه ای علی ا
نقاش معاصر است، بعد از ۳ سال تمام شد. 
خ« که برداشتی  ساخت مستند سینمایی»ر
کبر صادقی، نقاش و هنرمند  آزاد از زندگی علی ا
معاصر ایرانی است به پایان رسید. این فیلم با 
تمرکز بر رویاها و خواب های این هنرمند سعی 
می کند تا با ورود به لایه های روانشناختی آثار به 
بررسی زندگی فردی و آثار صادقی بپردازد. سام 
کلانتری، کارگردان و آرش صادقی تهیه کننده 
این فیلم مستند هستند و نویسندگی این 
آرش  و  کلانتری  سام  مشترک  کار  هم  فیلم 
کبر  صادقی است. »رخ« از تولیدات بنیاد علی ا
صادقی است و مراحل تولید و آماده سازی آن 
کبر  سه سال به طول انجامیده است. علی ا
صادقی متولد سال ۱۳۱۶ در محله  پامنار تهران، 
در کودکی به نقاشی علاقه مند شد. در دوران 
ک هایراپتیان، آبرنگ  دبیرستان، زیرنظر آوا
را آموخت و بعد در دانشکده هنرهای زیبا 
دانشگاه تهران تحصیل کرد. صادقی از همان 
سال های ابتدایی فعالیت هنری با نگاهی 
، ادبیات و تاریخ  همه جانبه به فرهنگ، هنر
کشورمان و دیدِ نو به جهان، ادبیات و اسطوره، 
بی وقفه در پی بررسی فرم های مختلف هنری 
بوده و از این راه فرهنگ دیداری مخاطبان را 
گسترش داده است. تنوع فعالیت های هنری 
او در حوزه های مختلف نقاشی، تصویرسازی 
دغدغه های  از  نشان   ... و  ادبیات  کتاب، 

مختلف فکری و هنریِ این هنرمند دارد.

ح شده درباره محل نگهداری    کرملین نگرانی های مطر
»ناوالنی« را در داخل سیستم زندان روسیه رد کرد و خطاب 
به آمریکا گفت که سرش به کار خودش باشد. به گزارش ایسنا، 
متحدان الکسی ناوالنی، منتقد کرملین گفته اند که او را از 
تبعیدگاهش در 2۳۵ کیلومتری شرق مسکو به جایی نامعلوم 
، سخنگوی  ، میتو میلر برده اند. به نقل از خبرگزاری رویترز
نگران وضعیت  به شدت  که  گفته  آمریکا  وزارت خارجه 
سلامت ناوالنی است و به مقام های روسیه یادآور شد که آنها 
مسئول هرچه که برای این فرد اتفاق بیفتد، هستند. کرملین 
کنش ها روی خوش نشان نداده و خطاب به  اما به این وا
« و دیگر همکارانش در آمریکا گفته که سرشان به کار  »میلر
خودشان باشد. دیمیتری پسکوف، سخنگوی کرملین به 

خبرنگاران اظهارکرد: ما در اینجا درباره یک زندانی صحبت 
می کنیم که براساس قانون مجرم شناخته شده و در حال 
سپری کردن حبس خود است. همچنین شاهد مداخله 
یکسری کشورها از جمله آمریکا هستیم که این امری غیرقابل 
قبول و غیرممکن است.  خبرگزاری رویترز گزارش کرده روند 
انتقال زندانیان توسط خطوط ریلی در قلمروی وسیع روسیه 
چندین هفته طول می کشد و در این مدت، وکلا و خانواده 
نمی توانند درباره محل جدیدی که زندانی قرار است در 
آن حبس خود را طی کند یا اینکه سلامتش چطور است، 
اطلاعی کسب کنند. همچنین هنوز مشخص نشده که آیا 
روند انتقال »ناوالنی« به یک زندان جدید در جریان است 
. سخنگوی ناوالنی هم گفت: کارمندان در ندامتگاه   یا خیر

IK-۶ در 2۳۵ کیلومتری شرق مسکو به وکیل »ناوالنی« گفته 
بودند باید بیرون زندان منتظر بماند چون موکلش دیگر در 
میان زندانیان این ندامتگاه نیست. سخنگوی ناوالنی بیان 
کنون کجاست. او می تواند در  داشت:  ما نمی دانیم که او ا
یکی از سیستم های ویژه زندان باشد که حدود ۳۰ تا از آنها 
در سراسر روسیه هستند. تلاش می کنیم تا به هرکدام از این 
تبعیدگاه ها برویم تا او را پیدا کنیم. متحدان الکسی ناوالنی، 
منتقد سیاسی دولت روسیه برای انتقال او به تبعیدگاهی 
ویژه که سخت ترین درجه سیستم زندان روسیه است، 
آماده می شوند. وی در اوت سالجاری میلادی به ۱۹ سال 
حبس بیشتر به جز ۱۱ سال و نیم حبسی که در حال گذران 

آن است، محکوم شد.

ح   جمهوری خواهان مجلس نمایندگان آمریکا به طر
بحبوحه  در  آمریکا  رئیس جمهور  استیضاح  تحقیقات 
مخالفت های شدید کاخ سفید با این اقدام رای می دهند. 
نتیجه رای گیری مذکور به حزب جمهوری خواه برای 
تحقیقات جاری خود در مورد »جو بایدن« رئیس جمهور 
آمریکا و اعضای خانواده اش اختیارات بیشتری می دهد. 
کنون شواهدی مبنی بر این تخلفات از سوی  هر چند تا
اعضای حزب مذکور پیدا نشده است. به گزارش »ان بی سی 
که  گفته اند  این شبکه خبری  به  گاه  آ « دو منبع  نیوز
جمهوری خواهان مجلس نمایندگان به رای گیری برای 
رسمی کردن طرح تحقیقات استیضاح رئیس جمهور آمریکا 
برای آغاز بررسی های  خود در این زمینه چشم دوخته اند. 
ح مذکور پیش از  طبق اظهارات عنوان شده قرار است طر

رای گیری علنی در مجلس نمایندگان، به کمیته قوانین 
مجلس نمایندگان ارائه شود و این اقدام حتی در شرایطی 
که جمهوری خواهان نتوانسته باشند، شواهدی مستقیمی 
مبنی بر تخلف بایدن ارائه  دهند، هم انجام می گیرد. 
موافقت تمامی اعضای جمهوری خواه مجلس نمایندگان 
ح جهت تصویب آن بسیار لازم و ضروری است.  با این طر
به خصوص آنکه همه دموکرات ها به اقدام مذکور برای 
ح، رای منفی خواهند داد. رای مثبت به  اجرای این طر
طرح تحقیقات استیضاح بایدن برای نزدیک به ۱۷ نماینده 
جمهوری خواهی که بایدن در ایالت های آنها در جریان 
انتخابات سال 2۰2۰ ریاست جمهوری پیروز شد، می تواند 
برای این گروه از نمایندگان نوعی چالش  سیاسی ایجاد 
کند. از این رو حتی پیش تر از این چند تن از نمایندگان 

جمهوری خواه به همراه دیگر قانون گذاران حزب راست 
میانه این حزب  در مورد اقدام برای ادامه تحقیقات مربوط 
به استیضاح بایدن تردید داشتند. از سوی دیگر »مایک 
جانسون« رئیس مجلس نمایندگان آمریکا نیز به خوبی 
می داند، بسیاری از اعضای حزب جمهوری خواه معتقد 
نیستند که بایدن مرتکب جرایم قابل استیضاحی شده 
باشد با این حال وی این رای گیری را به عنوان تلاش برای 
ادامه این تحقیقات با استفاده از اختیارات بیشتر عنوان 
ک« نماینده  کن با گویا » کرده و از آن حمایت می کند. 
جمهوری خواه مجلس نمایندگان آمریکا از ایالت کلرادو 
تنها فردی باشد که قرار است به طرح تحقیقات مربوط به 
استیضاح بایدن رای منفی بدهد. دموکرات های مجلس 
ضمن مخالفت با اقدام جمهوری خواهان اظهار کرده اند 
که مردم آمریکا هیچ علاقه ای به تلف کردن زمان برای یک 

استیضاح ساختگی ندارند.

کرملین:

آمریکا سرش به کار خودش باشد

ح تحقیقات استیضاح »بایدن«  آغاز رای گیری طر

بیـــنالمـــلل
 

 

گــــزارش

  طالبان دست داشتن در 
انفجار پاکستان را رد کرد

 ذبیح ا... مجاهد، سخنگوی طالبان درباره  حمله  اخیر 
کستان ابراز تأسف کرد و گفت: این حمله ربطی به  در پا
ک این کشور انجام نشده است.  افغانستان ندارد و از خا
به گزارش ایرنا از خبرگزاری صدای افغان، سخنگوی 
طالبان افزود: »ربط  دادن هر موضوعی به کشور دیگر 
راه حل محسوب نمی شود.« حمله انتحاری و انفجار 
خودروی بمب گذاری شده توسط عناصر تروریستی به 
یک پایگاه ارتش در ایالت خیبرپختونخوا در شمالغرب 
کشور  این  نظامی   2۳ جانباختن  به  منجر  کستان  پا
کستان پس از این حمله در  شد. نیروهای امنیتی پا
یک عملیات تلافی جویانه در مناطق مختلف ایالت 
کت رساندند.  2۷ تروریست را به هلا خیبرپختونخوا 
کستان را در زمره گروه های  کستان، تحریک طالبان پا پا
کره و سازش با این  تروریستی قرار داده و هرگونه مذا
گروه را منتفی اعلام کرده است. از زمان روی کارآمدن 
کستانی  کمه موقت در افغانستان، طالبان پا هیات حا
به یک چالش جدی در روابط دو کشور تبدیل شده 
کرد: از زمان خروج  است تا جایی که اسلام آباد اعلام 
نیروهای آمریکایی و ناتو از افغانستان و روی کارآمدن 
کستان به ویژه با طراحی  طالبان، حملات تروریستی در پا
کستانی به شدت افزایش یافته  و مدیریت طالبان پا
کنش به این حمله  کستان در وا است. وزارت خارجه  پا
کاردار سفارت افغانستان در اسلام آباد را احضار کرده و 
از او خواسته است به کابل اطمینان دهد حمله  اخیر را 
به طور »کامل« بررسی می کند و علیه عاملان آن اقدامات 
»جدی« انجام می دهد. این وزارت همچنین از طالبان 
خواسته است »علنا« حمله اخیر را در بالاترین سطح 
محکوم کنند. سخنگوی طالبان اما در اظهارات خود 
از وقوع حمله ابراز تأسف کرده و اشاره ای به محکومیت 
نکرده است. مجاهد گفت: این حمله به افغانستان ربطی 
ندارد و از سوی این کشور انجام نشده است. مجاهد 
ک  گر اطلاعات موجود با طالبان به اشترا ادامه داد: ا
گذاشته شود، حتما تحقیق صورت خواهد گرفت. وی 
کید کرد: محل حمله صدها کیلومتر از افغانستان دور  تا
کستان در  است و منطقه ای است که نیروهای امنیتی پا
آن جا قدرت دارند و باید قبل از وقوع خنثی می شد. وزارت 
کستان همچنین خاطرنشان کرده است این  خارجه  پا
کستان  کشور خواستار بازداشت رهبر تحریک طالبان پا
در افغانستان و تحویل آنان به اسلام آباد است. این وزارت 
ک  کید کرده است در جهت جلوگیری از استفاده  از خا تأ
کستان، طالبان  افغانستان توسط تروریست ها علیه پا
کستانی  تمام اقدامات لازم را انجام دهند. مقام های پا
کمیت طالبان در افغانستان،  بارها گفته اند پس از حا
کستان افزایش یافته است. اما مقامات  حملات در پا
کید کرده اند که هیچ تهدیدی از  طالبان با رد این ادعا تأ

ک افغانستان متوجه دیگر کشورها نیست. خا

سفر غیرمنتظره »زلنسکی« به نروژ کوتــــاه

  رئیس جمهور اوکراین در سفری از پیش اعلام نشده 
کمک های بیشتر  کرد تا در خصوص تهیه  به نروژ سفر 
برای کشورش در مقابل جنگ با روسیه گفت وگو و رایزنی 
کند. به گزارش ایسنا، دولت نروژ در بیانیه ای اعلام کرد: 
ولودیمیر زلنسکی، رئیس جمهوری اوکراین و یوناس گار 
، نخست وزیر نروژ جلساتی را در راستای تداوم  استوئر
کمک های این کشور به اوکراین برگزار خواهند کرد. طبق 
، رهبران سوئد، دانمارک، فنلاند  گزارش خبرگزاری رویترز
و ایسلند نیز قرار است  در اسلو برای نشست برنامه ریزی 
شده »نوردیک« با یکدیگر دیدار کنند. نخست وزیر نروژ با 
اشاره به سفر زلنسکی به کشورش بیان کرد: نروژ به حمایت 
از مبارزه اوکراین برای دفاع از خودش ادامه خواهد داد. 
ما برای کمک به اوکراین در نبرد برای آزادی و دموکراسی، 
کید  حمایت هدفمند و طولانی مدت ارائه می دهیم. وی تا

کرد: تلاش های اوکراین همچنین برای محافظت از آزادی و 
امنیت در نروژ مهم است. سفر رئیس جمهور اوکراین به نروژ 
جهت دریافت تجهیزات و کمک های مالی پس از سفر او 
به آمریکا انجام شده است. در جریان سفر به آمریکا، رئیس 
مجلس نمایندگان آمریکا پس از دیدار با رئیس جمهوری 
اوکراین پشت درهای بسته، گفت که هنوز بر شروط خود 
کید دارد و تا  برای تصویب بودجه حمایتی برای اوکراین تا
زمان برآورده شدن آن ها اوکراین کمکی دریافت نخواهد کرد. 
البته جو بایدن، رئیس جمهوری آمریکا در نشست خبری 
کید کرد، اجازه نخواهد  مشترک با همتای اوکراینی خود تا
داد رئیس جمهوری روسیه در جنگ علیه اوکراین پیروز 
شود و حمایت از کی یف به معنای »حمایت از آزادی« است. 
او همچنین گفت: 2۰۰ میلیون دلار برای حمایت از اوکراین 

در جنگ با روسیه اختصاص داده ایم.

 اعتراض »چین« به »هند« 
درباره مناطق مورد مناقشه مرزی

 سخنگوی وزارت امور خارجه چین در اعتراض 
به حکم دیوان عالی هند که ایالت »لدخ« را جزئی 
از جمهوری فدرال هند اعلام می کند، گفت: این 
حکم را به رسمیت نمی شناسیم. به گزارش گلوبال 
امور  وزارت  سخنگوی  نینگ،  مائو  چین،  تایمز 
را  لدخ«  »ایالت  هرگز  چین  گفت:  چین  خارجه 
به  طور یک جانبه و غیرقانونی به رسمیت نشناخته 
است و بررسی های قضائی داخلی هند نمی تواند 
که بخش غربی  تغییر دهد  را  واقعیت عینی  این 
این ایالت در مرز چین و هند متعلق به چین است. 
کمیسیون  به  هند  دیوان عالی  ایرنا،  گزارش  به 
جامو  مجلس  انتخابات  تا  داد  دستور  انتخابات 
کشمیر به عنوان یکی از ایالت های هند را تا ۳۰  و 
کند. جامو و  برگزار   2۰2۴  )۱۴۰۳ ۸ مهر  سپتامبر )
2۰۱۹ وضعیت ویژه خود را بر  گوست  کشمیر در آ
اساس ماده ۳۷۰ قانون اساسی لغو کرد، این یکی از 
وعده های انتخاباتی بی جی پی و نخست وزیر هند 
)مودی( بود. دیوان عالی هند در حال رسیدگی به 
دادخواست هایی بود که در آن دستورات قانونی و 
اجرایی برای لغو وضعیت ویژه ایالت جامو و کشمیر 
و تقسیم آن به قلمروهای اتحادیه از جمله »لدخ« 
مورد اعتراض قرار گرفت. از آن زمان، دولت جامو 
و کشمیر رفت و آمد مردم را محدود کرده و اتصال 
اینترنت در منطقه با اختلال مواجه است و رهبران 
سیاسی محلی تحت نظر یا در بازداشت هستند. 
دیوان عالی هند اعلام کرده است که ماده ۳۷۰ مبنی 
بر وضعیت ویژه یک حکم موقت به دلیل شرایط 
جنگی در ایالت بود. ماده ۳۷۰ قانون اساسی هند 
کشمیر اعطا  موقعیت ویژه ای به منطقه جامو و 
می کرد، این ماده در بخش قوانین موقت قانون 
اساسی هند است. مجلس مؤسسان جامو و کشمیر 
که  پس از تأسیس، این قدرت و اختیار را داشت 
بندهایی در قانون اساسی هند را که باید بر ایالت 
اعمال شود را پیشنهاد داده یا کل ماده ۳۷۰ را لغو 
کند. رئیس جمهور وقت هند، رام نات کوویند، فرمان 
ریاست جمهوری را تحت قدرت ماده ۳۷۰ قانون 
اساسی هند صادر کرد که حکم ریاست جمهوری 
کلیه مفاد استقلال اعطا  گرفته و  ۱۹۵۴ را نادیده 
شده به دولت ایالتی جامو و کشمیر را باطل کرد. وزیر 
کشور هند لایحه سازماندهی مجدد را در پارلمان 
هند معرفی کرد و به دنبال آن بود که این ایالت را 
که توسط یک  کنند  به دو قلمرو اتحادیه تقسیم 
نایب الحکومه اداره شود. این لایحه به سرعت در 
مجلس سنا تصویب و منطقه لدخ از جامو و کشمیر 
جدا شد. اعتراضات به این حکم در هند همچنان 

ادامه دارد.

»شام خداحافظی« به صحنه نرفت
 نمایش »شام خداحافظی« به کارگردانی شیماه خاسب 
سه شنبه 2۱ آذر اجرای خود را در تماشاخانه ملک لغو کرد 
که این امر باعث گلایه و انتقاد مخاطبانی که بلیت اجرا را 
خریداری کرده بودند، شد. نمایش »شام خداحافظی« 
به کارگردانی شیماه خاسب و با حضور امیر غفارمنش، 
جوانه دلشاد و امیر کربلایی زاده، اثری است که این روزها 
در تماشاخانه ملک روی صحنه می رود. امیرسپهر تقی لو 
»شام  نمایش  تهیه کنندگی  بحیرایی  زهرا  به همراه  که 
خداحافظی« را بر عهده دارد، درباره لغوشدن اجرای 2۱ 
« گفت: نمایش  آذر نمایش »شام خداحافظی«، به »مهر
کجاآباد« اثری است که به تازگی اجرای عمومی خود را  »نا
در تماشاخانه ملک آغاز کرده است. جلسه هماهنگی 2 
کجاآباد« برگزار شد و گروه مورد  گروه پیش  از آغاز اجرای »نا
نظر طراحی صحنه خود را ارائه دادند تا بتوانیم برای 2 اجرا 
هماهنگی لازم را داشته باشیم. طبق اعلام گروه مدت زمان 
کجاآباد« ۷۵ دقیقه است نمایش ساعت ۱۹و۳۰  نمایش »نا
به صحنه می رود تا گروه ما بتواند ساعت 2۱ سالن را برای 
آماده سازی اجرای »شام خداحافظی« تحویل بگیرد. 
وی ادامه داد: ما طبق برنامه ریزی خودمان در 2 اجرای 
کجاآباد« به دلیل درگیری بازیگران در  ابتدایی نمایش »نا
، اجرا نداشتیم و روز سه شنبه 2۱ آذر اولین  پروژه های دیگر
کجاآباد« بود.  اجرای همزمان »شام خداحافظی« با »نا
کجاآباد«  تقی لو یادآور شد: متاسفانه روز 2۱ آذر گروه »نا
اجرای خود را ساعت 2۰ آغاز کرد و ساعت 2۱و۳۰ سالن 
نمایش را به ما تحویل داد. علاوه بر تاخیری که وجود 
داشت به دلیل طراحی صحنه ای که متفاوت از طراحی 
صحنه ارائه شده در جلسه هماهنگی بود، شاهد ریزش 
آب از سقف سالن بودیم به نحوی که کف سالن هم خیس 
بود و امکان آماده سازی صحنه »شام خداحافظی« برای 
ما فراهم نبود. به این دلیل و با وجود این که ۱۵۰ بلیت برای 
اجرای 2۱ آذر فروخته شده بود، مجبور به لغو اجرای »شام 
خداحافظی« شدیم. تهیه کننده »شام خداحافظی« 
کید کرد: من مشکلی با تماشاخانه ندارم بلکه کار گروه  تا
کجاآباد« نامتعارف بوده و بر خلاف هماهنگی های  »نا
انجام شده در جلسه هماهنگی بین 2 گروه، رفتار کرده اند. 
۱۰ اجرا از اجراهای نمایش »شام خداحافظی«  هنوز 
که می توانیم  الان هم نمی دانم  اما  باقی مانده است 
کجاآباد«  نمایش را روی صحنه ببریم یا نه. گروه نمایش »نا
هم جواب مشخصی درباره این ناهماهنگی به ما نداده 
و تماشاخانه ملک هم هنوز اعمال نظری نکرده است. 
وی ادامه داد: از تمامی مخاطبانی که بلیت اجرای 2۱ آذر 
»شام خداحافظی« را خریداری کرده بودند ولی اجرای این 
نمایش لغو شد، عذر می خواهیم و بلافاصله با مشخص 
شدن وضعیت در خصوص عودت مبلغ بلیت یا انتقال 
بلیت ها به روزی دیگر، از طریق سایت تیوال اقدام می کنیم.

                  کیانوش عیاری: 

  »ویلای ساحلی« را  
برای پول ساختم


